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Van de redactietafel 

In het vorige bulletin opperde ik op deze plek het idee om een deel van de oplage 

van het Informatiebulletin digitaal te verspreiden. De paar reacties die we hierop 

kregen lieten weten daar geen bezwaar tegen te hebben. We hebben zelf wat verder 

onderzocht wat het zou betekenen voor de kosten, en dat viel nogal tegen. We heb-

ben het idee maar even in de ijskast gezet. Het papier blijft, evenals de digitale versie 

op onze website. 

De belangstelling voor de ALV was heel beperkt, in tegenstelling tot die voor de 

reünie van de oud-Lucent medewerkers, net als die van de Eemnessers met een Phi-

lips verleden aan het begin van de covid-ellende. Misschien is een idee om bijeen-

komsten meer te focussen op werkverbanden uit het verleden. De sociëteitsruimte 

zou daar een gelegenheid voor kunnen bieden. In het verleden is zoiets al eens ge-

daan voor de DS714 ontwikkelgroep. Laat ons weten als dit u iets lijkt. 

Op de valreep is dan toch de nieuwe pensioenwet aangenomen, zonder dat er goed 

zicht is op de consequenties. Wel is vastgelegd dat de vertegenwoordigende vereni-

gingen van gepensioneerden een ‘hoor-recht’ hebben. Zij zitten op het vinkentouw 

om in actie te komen als de consequenties wel duidelijk worden. Wij blijven dit 

nauwgezet volgen. 

Het uitstapjesseizoen is laat op gang gekomen; eerst lang te koud, nu veel te warm, 

misschien dat daarom tips uitbleven. Laten we hopen dat we het mooie weer niet in 

één keer opgesnoept hebben en dat er nog veel in het vat zit. Fijne zomermaanden 

gewenst en veel leesplezier. 

 

Herman Goossens 
 

 

P.S. 

Om kostenredenen wordt het bulletin nog steeds uitgebracht in zwart-wit, 

maar op onze website kunt u veel afbeeldingen en foto’s bekijken in kleur, 

en kunt u ook doorklikken naar achtergrondinformatie. 
 

Sluitingsdatum kopij voor het volgende nummer: 28 augustus 2023 

  

https://www.bing.com/images/search?q=redactietafel&view=detailv2&&id=E6EB20CABD18A359E13FEEAE22224474717F044A&selectedIndex=4&ccid=aTBX9A30&simid=608022986444574567&thid=OIP.M693057f40df402cbd3d210e9b598c0deo0


Juni 2023 Informatiebulletin 

 

5 

Van het PME pensioenfront 

Bij onze algemene ledenvergadering in oktober vorig jaar (17-10-2022) heb-

ben wij aangekondigd, dat wij bezig waren om voor de PME gepensioneer-

den aansluiting te zoeken bij VGPME – de enige vereniging van gepensio-

neerden met vertegenwoordiging in het bestuur en verantwoordingsorgaan 

bij PME. Dit analoog aan onze aansluiting bij de Federatie van Philips ge-

pensioneerden. 

Op onze officiële aanvraag bij VGPME tot lidmaatschap voor onze vereni-

ging voor onze leden met een PME pensioen was de reactie teleurstellend. 

Vereniging Gepensioneerden ’t Gooi werd niet passend gevonden binnen 

VGPME gezien het gemengde karakter (leden aangesloten bij verschillende 

pensioenfondsen). 

Nu zijn de 2 verenigingen aangesloten bij VGPME karakteristieke perso-

neelsverenigingen (Siemens en Océ) met een aanzienlijk ledenaantal, lage 

contributie, en alle leden met een PME pensioen. De leden van Stork en Phi-

lips-NKF zijn eerder individueel lid bij VGPME geworden. 

Wel was het uiteraard ook voor onze leden mogelijk om individueel lid te 

worden bij VGPME. Maar dat wisten wij al! 

Na deze 2e afwijzing zijn wij maar gestopt om als vereniging aansluiting te 

zoeken bij VGPME. Het is wel een goede club, die kandidaten levert voor 

het bestuur en verantwoordingsorgaan bij PME. Als er verkiezingen komen 

bij PME kunnen wij rustig meestemmen, maar geen kandidaten aandragen. 

Het Alcatel-Lucent pensioenfonds in liquidatie heeft per 1 januari 2022 een 

extra verhoging bij PME ingekocht van 4,53%. Met de verhogingen van 1 

juli 2022 van 1,29% en 1 januari 2023 van 6,2% kom je dan op 12,44% 

verhoging in 2 jaar voor de Alcatel-Lucent gepensioneerden bij PME. Na 

deze in 2015 toegezegde extra inkoop kan het Alcatel-Lucent pensioenfonds 

gaan liquideren, 

en stopt onze (VGG) verantwoording in deze. 

Gerard Visscher 
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Voortgang boek over Transmissie 

In het maartnummer deden we een oproep in verband met het plan om te 

komen tot een boek over transmissie-activiteit van PTI en zijn opvolgers. De 

oproep is niet onbeantwoord gebleven en er kwamen diverse reacties.  

We hebben een grote hoeveelheid informatie verzameld over Lijntelefonie, 

c.q. Transmissie als organisatie en productlijn in de vorm van Philips Tele-

communication Review, delen uit Philips Koeier en bladen uit de AT&T- en 

Lucent-tijd en dergelijke. Ook hebben enkele verzamelende oud-werkne-

mers ons geholpen met een imposante verzameling aan documentatie: ware 

goudmijnen.  

Niettemin zijn er gaten in de informatie, waarvoor we graag hulp zoeken via 

het Informatie Bulletin. 

 

OPROEP 1: Wie kan ons nog helpen met APT Magazine van de jaren 1986, 

1987 en 1988? In het bijzonder APT Magazine oktober 1986: Interview met 

Leon Tossaint en een APT Magazine uit 1987 met het onderwerp ‘Project-

matig Werken’, vermoedelijk het oktober-nummer. 

 

Verder hebben we een serie foto’s gevonden die gemaakt is bij gelegenheid 

van de ingebruikname van gebouw BD – het gespaarde gebouw met 5 bouw-

lagen in gele baksteen – als laboratorium in 1963. De leiding van Ontwikke-

ling Lijntelefonie heeft deze foto’s laten maken. Van een aantal foto’s zijn 

de namen vrij compleet op enkele na. Van twee stuks zijn elk slechts twee 

namen bekend. We laten één van beide zien. De andere volgt later. 

OPROEP 2: Wie weet de namen van de personen op de foto op pagina 7  

Vooraan in het midden zit dipl. ing. Vitha. 

 

Reacties op deze oproepen s.v.p. sturen aan:  

 Jaap Groeneveld 

 groen65@kpnmail.nl 

 06 1986 6017 
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Veiligstellen PTI erfgoed 

In diverse telecommunicatie musea staan nog PTI centrales. Van de Teka’s 

tot en met de iS3000 serie en van het Systeem F tot en met een 5ESS. 

Heeft u nog objecten die u zou willen schenken om een zo’n volledig moge-

lijke collectie van de PTI historie veilig te stellen? Dit kunnen onderdelen of 

documentatie zijn. Maar ook anekdotes van bijzondere installaties of voor-

vallen zijn van harte welkom. 

sTEN (Stichting Telecommunicatie Erfgoed Nederland) is een organisatie 

die zich bezighoudt met het ondersteunen van telecommunicatie musea en 

op hun website staat een overzicht van musea waar PTI centrales staan: 

telecomerfgoed.nl/index.php/publicaties. 

Via de contactpagina op hun website kunt u laten weten wat u wilt schenken 

en zij zullen er dan voor zorgen dat een van deze musea contact met opneemt 

(telecomerfgoed.nl). Het doel is om zoveel als mogelijk van dit Nederlands 

industrieel erfgoed te bewaren. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Op de website van de VGG vindt u een link naar een overzicht van wat waar 

nog te zien is van het PTI erfgoed in museale verzamelingen. 

Bob Groenewout 
 

https://telecomerfgoed.nl/index.php/publicaties
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Familiedag Philips Drachten 

 

Zaterdag 3 juni jl. organiseerde Philips Drachten een open dag voor de fa-

milie en vrienden van haar werknemers. Dit werd o.a. bekend gemaakt via 

het Informatie Bulletin van de Vereniging van Gepensioneerden Philips 

Drachten. Dit blad wordt sinds kort ook naar de het secretariaat van onze 

VGG gestuurd. Herman Goossens en ondergetekende vonden zo’n open dag 

wel interessant en via het secretariaat van de gepensioneerden in Drachten 

werd er ook voor de twee Philips-gepensioneerden uit ’t Gooi toegang tot de 

familiedag geregeld. 

Het was o.a. vanwege de corona alweer even geleden dat er een open dag 

was gehouden, het weer was uitstekend en de belangstelling voor die dag 

was dan ook groot. Het was een gezellige drukte met een goede ontvangst 

met gratis koffie, fris of schepijs. 

Wat hebben we daar gezien. 

Een aantal volledig gerobotiseerde productielijnen van 

scheerapparaten, o.a. het “One Blade” apparaat. Een ap-

paraat waarmee je kunt scheren, trimmen en modelleren.  

Stapje voor stapje passeert het te assembleren product alle 

robots in de lijn die met de nodige precisie onderdelen toe-

voegen aan het product.  
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We hebben ook nog de 

productie van de shaver-

elektronica gezien. Print-

panelen voor de scheer-

apparaten worden daar-

bij door plaatsingsma-

chines geassembleerd 

met SMD’s en IC’s, ge-

soldeerd, getest en 

daarna van grotere, lasti-

ger te monteren onderde-

len zoals een accu voorzien. 

Daarnaast hebben we ook nog wat rondgekeken in de ruimtes waar de 

nieuwe ontwikkelingen op proefpersonen worden getest. Zeer professioneel 

zoals dat daar gaat. 

 

Verder mochten we een kijkje ne-

men bij NTS Norma die gehuisvest 

is op het terrein van Philips Drach-

ten.  

NTS Norma is een hightech eerste-

lijns toeleverancier, die complete 

mechatronische systemen ont-

werpt, produceert en samenstelt.  

Het bordje daar op één van de ma-

chines geeft wel aan dat de sfeer 

goed is. 

 

 

 

Aan een presentje voor de bezoekers was ook gedacht. Ieder die dat wilde 

kreeg een “vers van de pers” kunststof of metalen sleutelhanger met het 

Philipslogo. Kinderen van 1 – 80 stonden in de rij. 

Philips Myshop had met speciale aanbiedingen ook niet te klagen over klan-

dizie. 

Al met al een interessante dag die we in het Gooi helaas al jaren niet meer 

mee kunnen maken. 

 

Jan Rebel 
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Zij die uit ons oog verdwenen 
 

 

 

Wij hebben via een rouwbrief of anderszins kennisgenomen van het over-

lijden van: 

 

Dhr. A.G. de Graaf     Hilversum 

Mevr. Van Bemmel  januari 2023  Naarden 

Dhr. J.D. Grondman  2 maart 2023  Naarden 

Dhr. G.A. Helsdingen  25 maart 2023  Nijkerk 

Dhr. A. Swart   13 april 2023  Soest 

Dhr. H.J.G. Brukman  28 april 2023  Hilversum 

Dhr. J. van Dijk   9 juni 2023  Hilversum 

 

 

 

De redactie en het bestuur van de VGG wensen alle nabestaanden veel 

sterkte toe bij het verwerken van dit verlies. 

 

Het bestuur van de VGG 
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Leuk om naar toe te gaan 

Waar Marken en de wadden liggen is ons op de lagere school bijgebracht, 

maar de Marker Wadden? Een nieuw stukje Nederland waar met belang-

stelling naar gekeken wordt. 

In 1976 werd, als onderdeel van het plan om het zuidelijke deel van het IJs-

selmeer in te polderen, een dijk voltooid tussen Enkhuizen en Lelystad. 

Daarmee was de geboorte van het Markermeer een feit. En het ligt er nog 

steeds, want de inpoldering werd in 1986 opgeschort en in 2003 definitief 

afgeblazen. 

Doordat er in het Markermeer maar weinig doorstroming is ontstond er veel 

slib dat door de beweging van het water niet kon bezinken en het water troe-

bel maakte. Daardoor verdween veel waterleven (planten en vis) en daardoor 

ook veel vogelleven. 

In 2012 kwam de Vereniging Natuurmonumenten met een plan om nieuwe 

natuur aan te leggen ten zuiden van de Houtribdijk om het ecosysteem te 

verbeteren. Door met het slib eilanden te maken ter grootte van 8oo ha. (het 

Markermeer beslaat 70.000 ha.) moest de natuur weer kansen krijgen. Rijks-

waterstaat en onze superbaggeraar Boskalis gingen meedoen aan een eerste 

(hoofd)eiland van 250 ha. In 2017 kwam de financiering rond van nog eens 

vier eilanden met een gezamenlijke grootte van 1000 ha., die in twee jaar 

werden aangelegd. 

In 2021 werd begonnen met de aanleg van nog eens twee eilanden met een 

totaal van 300 ha. Deze uitbreiding wordt in dit najaar opgeleverd.  
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Het hoofdeiland is opengesteld voor publiek en ingericht voor recreatie en 

educatie, de andere eilanden zijn niet toegankelijk. Een eldorado voor lief-

hebbers van ruimte, water, vogels en natuur in wording. Er zijn wandelpaden 

en vlonders (in totaal 12 km), vogelkijkplaatsen en een heerlijk terras met 

eenvoudige horeca. 

 

De enige manier om er te komen is met een boot. Er is een regelmatige veer-

dienst vanuit Lelystad. Op de website van natuurmonumenten kunt u boeken 

voor een ochtend- of een middagbezoek. Het is niet goedkoop, maar leden 

van Natuurmonumenten krijgen een aanzienlijke korting. U kunt er ook met 

een eigen boot naar toe en daar ook overnachten. Ik vond het zeer de moeite 

waard. 

 

Herman Goossens 

 

 

 

Leuke films over de Marker Wadden vindt u op: 

documentaire BNNVARA 

promotiefilm Boskalis 

  

http://www.npostart.nl/marker-wadden/30-05-2021/BV_101405905
http://www.npostart.nl/marker-wadden/30-05-2021/BV_101405905
https://youtu.be/oblSzXiyKy0
https://youtu.be/oblSzXiyKy0
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AOW-valkuil bij verpleeghuisopname 
 
Als een van de partners van een echtpaar naar het verpleeghuis gaat, kan 

dat echtpaar tweemaal alleenstaanden-AOW aanvragen. Dat is aanzienlijk 

meer dan gehuwden-AOW, maar die keuze pakt niet altijd financieel gunstig 

uit. Gelukkig is het sinds vorig jaar mogelijk om een verkeerde beslissing 

terug te draaien. 

Een jarenlang huwelijk kan op een wrede manier in de knel komen als een 

van de partners zulke ernstige gezondheidsproblemen krijgt dat opname in 

een verpleeghuis noodzakelijk is. Denk aan het bekendste voorbeeld: de-

mentie. Thuis wonen is geen optie meer. Die gedwongen scheiding is niet 

alleen een emotionele klap, het leidt ook tot ingrijpende financiële vragen. 

Nadat een van de partners is verhuisd naar het verpleeghuis, stuurt de Sociale 

Verzekeringsbank een brief. Een echtpaar kan kiezen om de AOW voor ge-

huwden om te zetten in tweemaal alleenstaanden-AOW. Op het eerste ge-

zicht lijkt dat gunstig. Gehuwden ontvangen ieder 50 procent van het mini-

mumloon, samen zo’n €20.000 netto per jaar. Twee ongehuwden ontvangen 

samen tweemaal 70 procent van het minimumloon. Dat is tweemaal 

€15.000, samen €30.000. Dat is aanzienlijk meer dan wat een echtpaar krijgt. 

Het afgelopen jaar kozen zo’n 1400 echtparen ervoor om de gehuwden-

AOW om te zetten in tweemaal alleenstaanden-AOW. Enkele jaren geleden 

gebeurde dat vaker, waarschijnlijk omdat in die jaren meer senioren naar het 

verpleeghuis konden verhuizen. 

Woonsituatie 

Bij de keuze voor een hogere AOW zit een flinke adder onder het gras. De 

woonsituatie heeft ingrijpende gevolgen voor de eigen bijdrage voor het ver-

pleeghuis. Gehuwden en alleenstaanden betalen namelijk een andere eigen 

bijdrage. Een gehuwde betaalt altijd de lage eigen bijdrage. Deze bijdrage is 

gebaseerd op het gezamenlijke inkomen en het gezamenlijke spaargeld. Uit-

gangspunt is dat de thuiswonende partner voldoende geld overhoudt om van 

te leven. 

Een alleenstaande gaat na vier maanden de hoge eigen bijdrage betalen, die 

gebaseerd is op het eigen inkomen en spaargeld. Simpel gezegd komt het 



Juni 2023 Informatiebulletin 

 

15 

erop neer dat een alleenstaande zak- en kleedgeld overhoudt. De rest van het 

inkomen gaat grotendeels op aan de eigen bijdrage. 

In euro’s kan het verschil tussen de lage en de hoge eigen bijdrage erg groot 

zijn. De lage eigen bijdrage is maximaal ruim €900, de hoge eigen bijdrage 

kan oplopen tot €2500 per maand. 

Een echtpaar dat de AOW laat veranderen in tweemaal alleenstaanden-

AOW, kan onder aan de streep erg duur uit zijn. Als de partner met weinig 

tot geen pensioen naar het verpleeghuis gaat, wordt de eigen bijdrage bere-

kend over een laag inkomen. De eigen bijdrage zal dan relatief laag zijn. Als 

daarentegen de partner met het hoogste inkomen naar het verpleeghuis moet, 

zal de eigen bijdrage aanzienlijk hoger zijn. Het pensioen verdwijnt dan gro-

tendeels naar het verpleeghuis. Netto kan het echtpaar er fors op achteruit-

gaan, ondanks de hogere AOW. 

Terugdraaien 

De laatste jaren zijn veel echtparen er tot hun grote schrik achter gekomen 

dat ze er financieel flink op achteruitgingen door de alleenstaanden-AOW. 

In het verleden was het niet mogelijk deze fout te herstellen. De partners 

stonden te boek als gescheiden en ze woonden op twee verschillende adres-

sen. Alleen als beide partners weer zouden gaan samenwonen, kon de SVB 

ze weer als gehuwd beschouwen. Bij opname in een verpleeghuis vanwege 

dementie is dat natuurlijk lastig. 

Vorig jaar mei zijn de regels veranderd. Als de keuze voor alleenstaanden-

AOW financieel verkeerd uitpakt, kan het worden teruggedraaid. De SVB 

heeft alle ongeveer zesduizend AOW’ers in die situatie benaderd en zeshon-

derd personen hebben de mogelijkheid aangegrepen hun fout te herstellen. 

De nieuwe regel geldt ook voor de toekomst. Ieder echtpaar dat in deze 

AOW-valkuil terechtkomt, kan de alleenstaanden-AOW weer terugdraaien 

naar een AOW voor gehuwden. Dit kan één keer worden gedaan. De SVB 

mag de te veel betaalde AOW niet terugvragen. Na het herstel van de ge-

huwden-AOW stelt het CAK de eigen bijdrage opnieuw vast. 

Ingewikkeld 
Het is niet vreemd dat sommige AOW’ers een verkeerde keuze maken. De 

regels zijn ingewikkeld en het is lastig een goed overzicht te krijgen van alle 

financiële gevolgen. De keuze voor tweemaal alleenstaanden-AOW heeft 

niet alleen gevolgen voor de eigen bijdrage. Er kunnen ook consequenties 

zijn voor toeslagen, ouderdomspensioen, inkomstenbelasting en 
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gemeentelijke belastingen. Sinds kort waarschuwt de SVB AOW’ers hier 

voor. De gevolgen voor de eigen bijdrage zijn uit te rekenen met een reken-

hulp op de site van het CAK. Dit geeft een goede indicatie over de gevolgen 

van het omzetten van de AOW. 

AOW’ers die met deze vragen te maken krijgen, kunnen een gratis Wlz-cli-

entondersteuner (van de Wet langdurige zorg) inschakelen. Zodra er een 

Wlz-indicatie is, kun je een cliëntondersteuner inschakelen via het zorgkan-

toor. 

Adressen zijn te vinden op www.regelhulp.nl 

Perry van Dijk 

bron: plusonline.nl 

 

  

http://www.regelhulp.nl/
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Op reis met je betaalpas 

Alle OV-bedrijven in Nederland ondersteunen nu OVpay, 

wat betekent dat in- en uitchecken met je betaalpas of 

smartphone nu door heel het land mogelijk is. Ook neemt de 

populariteit van OVpay toe, dus lees verder.  

We hebben lang gewacht op een vervanger voor de ov-chipkaart. Zeker nu 

we gewend zijn met onze smartphone te betalen in winkels of tickets te tonen 

bij evenementen. Sinds 31 januari 2023 is OVpay bij grote vervoerders zoals 

de NS, Arriva en Qbuzz beschikbaar en gedurende de afgelopen maanden 

sloten steeds meer ov-bedrijven zich erbij aan.  

Nu ook het Rotterdamse bedrijf RET OVpay ondersteunt, is deze betaalme-

thode overal in Nederland voor het openbaar vervoer te gebruiken. Met de 

dienst check je in door middel van een fysieke of digitale betaalpas in plaats 

van de ov-chipkaart. Momenteel reis je dan enkel in tweede klas zonder 

kortingen. Later worden ook abonnementen gekoppeld aan OVpay. 

Volgens Translink – het bedrijf achter OVpay en de ov-chipkaart – waren in 

mei meer dan 6 procent van de check-ins gedaan met een pinpas, creditcard 

of betaal-app (via NU.nl). Daarmee is het aandeel flink gestegen. Vooral 

voor reizigers die af en toe het openbaar vervoer nemen, is OVpay een han-

dige oplossing.  

Je hoeft dan namelijk niet meer te wachten bij de ticketmachine voor het 

kopen van een kaartje, of verhogen van je saldo. Vooral op feestdagen neemt 

het aantal reizigers met OVpay flink toe.  

Translink adviseert reizigers wel goed op te letten bij het in- en uitchecken 

met OVpay. Houd je namelijk zowel je betaalpas als ov-chipkaart bij de in-

checkpaal, dan is het mogelijk dat je dubbel betaalt. Ook moet je onthouden 

met welke pas je bent ingecheckt, want verlaat je het OV, dan moet je ook 

met die pas weer uitchecken. Doe je dat niet, kan het je geld kosten. 

Tim Ligterink 

bron: androidplanet.nl 

 

  

file:///C:/Users/Jan/AppData/Local/Microsoft/Windows/INetCache/Content.Outlook/KFJNEMWR/androidplanet.nl
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Spelen met ChatGPT  (2)  

In de vorige editie stond een stukje over ChatGPT, het vrij te 

gebruiken programma dat de pretentie heeft op een zinnige 

manier met de gebruiker te kunnen communiceren. Pierre 

Joosten, die we kennen van zijn bijdragen over astronomie, 

pakte de handschoen op en liet ChatGPT de volgende bij-

drage schrijven. 

Kun je alle paddenstoelen eten?  

 

 
 

Fout. Je kunt alle paddenstoelen eten, sommige echter maar één keer. 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

Nee, niet alle paddenstoelen zijn eetbaar en sommige zijn zelfs giftig. Het is belang-

rijk om heel voorzichtig te zijn bij het plukken of eten van paddenstoelen, tenzij je 

een expert bent die de verschillende soorten goed kent. Sommige giftige padden-

stoelen kunnen zelfs fataal zijn als ze worden geconsumeerd. Het is daarom altijd 

verstandig om alleen paddenstoelen te eten die zijn gekocht in de winkel of afkom-

stig zijn van een betrouwbare bron die verstand heeft van paddenstoelen. 

Het is belangrijk om te benadrukken dat niet alle paddenstoelen veilig zijn om te 

eten, en sommige soorten kunnen zelfs dodelijk zijn als ze worden geconsumeerd. 

Hoewel het waar is dat sommige paddenstoelen eetbaar zijn, zijn er ook veel giftige 

soorten. Zelfs als een paddenstoel in het verleden veilig is gebleken om te eten, kan 

dit niet garanderen dat een andere paddenstoel van dezelfde soort veilig is. Het is 

daarom erg belangrijk om alleen paddenstoelen te eten die afkomstig zijn van een 

betrouwbare bron en waarvan je zeker weet dat ze veilig zijn om te eten. Het is ook 

altijd verstandig om advies in te winnen van een expert op het gebied van padden-

stoelen voordat je paddenstoelen gaat plukken of eten. 

 



Juni 2023 Informatiebulletin 

 

19 

Ik vraag niet of het veilig is. Ik beweer dat je alle paddenstoelen kunt 

eten.  

 

 

 
Hoe groot is de juistheid van de informatie die door ChatGPT wordt 

verschaft? 

Bedankt. 

 

 

Pierre Joosten 

Ik begrijp wat je bedoelt. Technisch gezien is het waar dat je alle paddenstoelen 

kunt eten, maar niet alle paddenstoelen zijn eetbaar en sommige zijn zelfs dodelijk 

giftig. Het is daarom belangrijk om heel voorzichtig te zijn bij het plukken of eten 

van paddenstoelen en alleen paddenstoelen te eten die je kent en die veilig zijn om 

te eten. Het is altijd het beste om paddenstoelen te kopen in een winkel of op de 

markt, waar ze zorgvuldig zijn geselecteerd en veilig zijn verklaard voor menselijke 

consumptie. Het is ook belangrijk om advies in te winnen van een expert op het 

gebied van paddenstoelen voordat je zelf paddenstoelen gaat plukken of eten. 

Als een AI-model is de nauwkeurigheid van de informatie die ChatGPT verstrekt 

afhankelijk van de kwaliteit van de gegevens die het model heeft geleerd. ChatGPT 

is getraind op een enorme hoeveelheid tekstgegevens en heeft daardoor veel kennis 

opgedaan over een breed scala aan onderwerpen. 

Het is echter belangrijk op te merken dat ChatGPT niet perfect is en fouten kan 

maken bij het verstrekken van informatie, vooral als het gaat om complexe of ge-

specialiseerde onderwerpen waarvoor het model geen voldoende gegevens heeft ge-

leerd. ChatGPT is ook afhankelijk van de juistheid van de gegevens waarop het is 

getraind en kan onjuiste informatie geven als deze gegevens onjuist of bevooroor-

deeld zijn. 

Daarom is het altijd belangrijk om de informatie die door ChatGPT wordt verstrekt 

te verifiëren en aanvullend onderzoek te doen om de nauwkeurigheid van de infor-

matie te bevestigen, vooral als de informatie van cruciaal belang is voor een belang-

rijke beslissing of actie. 

Graag gedaan! Laat het me weten als je nog vragen hebt. 
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Zo gaat een laptopaccu langer mee 
Voor veel gebruikers, met name de lang-gebruikers, is de lader van de accu 

altijd aangesloten. Maar er zijn overwegingen om dit niet te doen. Dit artikel 

geeft aanwijzingen hoe hier het beste mee om te gaan. 

 
Allereerst is het belangrijk iets te weten over de basiseigenschappen van een 

oplaadbare laptopaccu. Tegenwoordig is dat bijna altijd een lithium-ion 

accu. Deze accu’s hebben een eindige levensduur waarin de capaciteit gelei-

delijk afneemt. De levensduur hangt af van het aantal laadcycli, de tempera-

tuur en het gebruik. 

Als de accu permanent opgeladen wordt, blijft deze permanent op 100% van 

zijn capaciteit, wat door de manier waarop deze is opgebouwd, slecht is voor 

de accu. Bovendien leidt het permanent opladen tot een hogere temperatuur, 

wat niet alleen slecht is voor de accu, maar ook voor de andere laptoponder-

delen. 

Om de accu in goede conditie te houden en de levensduur ervan te verlengen 

volgen hier een paar tips: 

 

1. Ontkoppel de lader als de accu helemaal is opgeladen. 

Niet alle laders zijn zo slim om zelf te stoppen met laden als de capaciteit 

bereikt is, en vormen zo een extra belasting voor de accu. 

2. Gebruik de juiste lader. 

Het opladen van een accupack is complex samenspel van laadspanning 

en laadstroom. De grootste kans dat dit goed gaat is met een door de 

fabrikant geleverde / aanbevolen lader 

3. Vermijd hoge temperaturen. 

Hoge temperaturen zijn slecht voor een accu en nadelig voor de levens-

duur. Laat een laptop niet in een hete auto of op de bank in de zon liggen. 

4. Vermijd volledige ontlading. 

Accu’s zijn ontworpen om regelmatig opgeladen te worden. Pas opladen 

als de accu helemaal leeg is, is nadelig voor een laptopaccu. Daar zijn 

ze niet op gebouwd. Hou de batterijstatus in de gaten. 

5. Gebruik de batterij-instellingen van de laptop. 

De meeste laptops hebben mogelijkheden om het gedrag aan te passen 

aan de beschikbare capaciteit van de accu. Ze geven dan een waarschu-

wing, schakelen een bespaarstand in of schakelen de laptop automatisch 

uit. De mogelijkheden verschillen per fabrikant. 
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Gebruikt u een laptop langere tijd niet, zorg dan dat de accu voor ca 70% 

opgeladen is. Dat is het meest comfortabel voor een lithium-ion accu. 
 

Het is voor gepensioneerden niet onbelangrijk te vermelden dat deze be-

schouwing ook opgaat voor de accu’s van e-bikes! Parkeer uw fiets niet in 

de volle zon en zet hem niet in de schuur met de lader aangesloten. 

Lithium-ion accu’s kunnen ook slecht tegen lage temperaturen! Haal, indien 

mogelijk, ’s winters de accu van de fiets en berg hem op 70% van zijn capa-

citeit op bij kamertemperatuur. Dat komt de levensduur zeker ten goede. 

 

Herman Goossens  
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Weggooien, mooi niet! 

Sinds 2014 heeft ook mijn woonplaats een repaircafé. In dat jaar is, onder 

aanvoering van de in dit bulletin niet onbekende Ruud Klaui, toen het idee 

uitgewerkt om eens in de maand de gelegenheid te bieden defecte spullen 

weer werkend te krijgen. In Huizen en Bussum bestond al zoiets, en samen 

met Blaricum en Laren is toen een repaircafé op poten gezet. Ruud ronselde 

onder vrienden, kennissen en (oud)collega’s bij PTI en aanverwante bedrij-

ven en regelde een ruimte waar het kon plaatsvinden.  

Op verschillende zenders kom je tegenwoordig het programma ‘de repair-

shop’ tegen. Daarin worden zaken waar mensen een bepaalde band mee heb-

ben professioneel gerestaureerd. Dat doen wij niet. Maar we zijn wel in staat 

om, met gezond verstand, technisch inzicht en onderlinge communicatie, te 

voorkomen dat spullen ten onrechte in de afvalbak belanden. Bovendien le-

ren we veel mensen wat ze fout gedaan hebben, waardoor hun apparaat niet 

meer werkt. 

Dit is niet de oplossing van de consumptiemaatschappij of het begin van een 

duurzame samenleving. Maar het maakt mensen wel blij (klanten én repara-

teurs) als een euvel weer verholpen is, en we creëren tijd om tot echte oplos-

singen te komen. 

Velen van ons hebben een goed technisch inzicht en een zekere handigheid 

om met gereedschap om te gaan. Kom mee doen, er is vast ook een repair-

café bij u in de buurt en het is echt heel leuk! 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Herman Goossens 



Juni 2023 Informatiebulletin 

 

23 

  



Informatiebulletin Juni 2023 

 

24 

Waterstofeconomie in de praktijk 

Kiwa Nederland is Europees koploper in onderzoek naar 

veilige oplossingen  voor de distributie en opslag van wa-

terstof voor toepassingen in onder andere de automobiel-

industrie. Met de opkomende waterstofeconomie is er 

dringend behoefte aan veilige en betaalbare oplossingen. 

In Apeldoorn heeft Kiwa hiervoor alle faciliteiten. 

Deze bijdrage is ontleend aan het online magazine van Fluids, specialist in 

het werken met gassen en vloeistoffen.  

Scenario 

Met de ambitieuze plannen van het kabinet om vanaf 2030 grootschalig groene wa-

terstof te produceren voor industrieel gebruik met enorme windparken op zee, is het 

zonneklaar dat de waterstofeconomie aan de poorten rammelt. Het kabinet streeft 

ernaar dat al in 2030 zo’n 21 gigawatt uit wind komt, ongeveer 75% van het huidige 

elektriciteitsverbruik. Dit moet doorgroeien naar 50 gigawatt aan windvermogen in 

2040 en 70 gigawatt in 2050. Dit overschot aan elektriciteitsproductie zal groten-

deels worden ingezet voor de productie van groene waterstof op zee, zodat de indu-

strie kan overstappen van gas op een klimaatneutraal alternatief. 

Impuls voor onderzoek 

Deze omwenteling naar een waterstofeconomie heeft een enorme impuls gegeven 

aan onderzoek en ontwikkelingen van technische systemen en installaties voor de 

veilige opslag, toepassing en landelijke distributie van waterstof. Bij Kiwa is daarom 

fors geïnvesteerd in onderzoeksfaciliteiten om op korte termijn prangende vragen 

vanuit energiebedrijven en de auto-industrie te kunnen beantwoorden.  

Want het moet natuurlijk wel allemaal bewezen veilig toegepast kunnen worden. 

Paul Dijkhof, teamleader alternative fuels and pressure products (alternatieve brand-

stoffen en producten onder druk), is nauw betrokken bij het testen van veilige op-

slagsystemen voor de automobielsector en de distributie van gas. Hij geeft een rond-

leiding door het waterstoflab, waar componenten voor auto’s, bussen en vrachtwa-

gens die op waterstof rijden, beproefd worden. Dit gebeurt met enorme opstellingen, 

want de cilinders worden door de snelle technische ontwikkelingen steeds groter. 

Batterijcapaciteit 

De verwachting is dat waterstof voor mobiliteit in eerste instantie vooral voor de 

transportsector en het openbaar vervoer ingezet gaan worden. Daar is een logische 

reden voor, verklaart Dijkhof.  

“Zwaar transport zal er het meest gebruik van maken. Bij stadsvervoer en auto’s kun 

je er nog een batterij inzetten, bij zware voertuigen is het opladen en de hoeveelheid 

benodigde batterijen eigenlijk geen optie. Stel je een 18 meter lange trailer voor, een 
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internationaal opererende, met een accu aangedreven vrachtwagen. Die zou een 

vijfde deel van zijn laadruimte kwijt zijn aan batterijcapaciteit en opladen kost uren. 

Voor een pakketvervoerder als DHL is ’s nachts aan de oplader prima, maar grote 

logistieke bedrijven willen in één ruk 800 kilometer kunnen rijden en dan voltanken. 

Met waterstof kan dat en voor de logistieksector is het vergelijkbaar met de huidige 

situatie met bijvoorbeeld diesel en LNG, maar dan met een elektromotor die gevoed 

wordt met stroom die opgewekt is met waterstof via een brandstofcel.” 

Keuze 

Hoe voertuigen en auto’s in de toekomst exact aangedreven gaan worden is nog 

ongewis, benadrukt Dijkhof. Er zijn nog te veel onzekerheden en het kan per land 

verschillen.  

“Als de energietransitie echt grote vormen aan gaat nemen, zullen de meeste kleine 

voertuigen elektrisch worden, de grotere gaan op waterstof draaien of op andere 

milieuvriendelijke varianten als DME, bio-LPG en/of bio-methaan; denk ook aan 

het injecteren van diesel met waterstof. Nederland zal voor het een of het ander kie-

zen, naar het zich nu laat aanzien.” 

(Vloeibaar) waterstofgas testen 

Waterstof staat nog wel eens bekend als explosief en gevaarlijk. Dit klopt, maar dat 

geldt ook voor elke andere brandstof die niet veilig is opgeslagen of in installaties 

beheerst wordt. Daar zit dus geen verschil met de conventionele diesel- of benzine-

motor. Wel is het zo dat waterstof een nieuwe toepassing is. Voor gebruik in lei-

dingsystemen en motoren moet dus een nieuw beproevings- en certificatietraject be-

wandeld worden. “Fabrikanten moeten hiertoe een technisch dossier overleggen, 

zoals de notified body dit eist. Dat rapport moet afkomstig zijn van een geaccredi-

teerd testlab conform ISO 17025. Dat zijn wij als Kiwa.”  

Dat geaccrediteerde onderzoek gebeurt in diverse testopstellingen die Kiwa in zijn 

‘Waterstoflab’ heeft staan. Met LNG en CNG (compressed natural gas) is al de no-

dige ervaring opgedaan. Kiwa begon al in 2009 met het testen van LNG. LNG staat 

voor Liquified Natural Gas, ofwel aardgas dat cryogeen is gemaakt en een tempera-

tuur heeft van -163 °C. Zo kan er meer energie meegenomen worden dan bij gecom-

primeerd gas. Van die LNG-expertise kan nu dankbaar gebruik worden gemaakt 

voor het testen van (vloeibaar) waterstofgas. “We verouderen bij temperaturen van 

-40 °C tot 120 °C conform de te verwachten motorbloktemperatuur” 

Drukbestendigheid 

In een van de grote testhallen wordt in testbays onder meer beproefd of technische 

installaties bestand zijn tegen de enorme drukken die gecomprimeerde waterstof uit-

oefent, anders dan bij conventionele brandstoffen die gewoon vloeibaar zijn onder 

kamertemperatuur met bijbehorende dampdruk.  
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“Wij letten specifiek op de drukbestendigheid van de aansluitingen van de koppe-

lingen tussen de leidingen en de drukregelaar. Dit is waar de waterstof de brandstof-

cel ingaat en omgezet wordt in elektriciteit. Wij testen daartoe het hele deel van de 

aansluiting op het waterstoftankstation tot het gebruik in het voertuig. Er staat een 

druk van 700 bar op het brandstofsysteem(cilinders), en dus ook op de afsluiter, 

waar dit downstream na de drukregelaar onder de 60 bar ligt. Wat we ook kunnen 

testen is het direct injecteren van waterstof in een waterstofverbrandingsmotor, 

waarbij we kiezen voor extreme omstandigheden met veel wisselend vermogen.” 

Testen met vloeistof 

De grote volumes, zoals opslagtanks, test het lab met vloeistof, om op een snelle 

manier de levensduur en het aantal vulcycli van een voertuig te simuleren. “De com-

ponenten testen we wél echt met waterstof. Dat testen met een vloeistof heeft ook te 

maken met veiligheid hier in het lab: zou je met zulke hoeveelheden waterstof gaan 

werken, dan zit daar meer gevaar aan dan met vloeistof.”  

Bovendien is met water testen energiezuiniger. “Een 350 liter tank met waterstof op 

druk zetten en dat er weer vanaf halen, kost heel veel energie, omdat je het gas moet 

comprimeren. Hoge druk erop zetten met een vloeistof kost veel minder energie en 

is veiliger, mocht er breuk op treden.” Hydraulisch testen is een prima alternatief. 

“We gebruiken geen water maar een hydraulische vloeistof. Het uitzet- en krimpge-

drag is vergelijkbaar bij onderzoek aan tanks. Test je de leidingen en drukregelaars 

met waterstof, dan kun je met veel minder volume toe, dus is het veilig en haalbaar 

dit zo te testen.”  

Effecten van beschadigingen van tanks test Kiwa ook. “Gascilinders testen we door 

een valtest of door krassen te maken, voor waterstof zijn die 20 cm lang tot 3 mm 

diep. Ook doen we lek- of permeatiemetingen, waarbij de cilinders met waterstofgas 

gevuld worden en lekwaardes gemeten worden. Deze testen duren soms wel een 

maand. We kiezen voor extreme omstandigheden met veel wisselend vermogen”. 

Extra veiligheidsmarge 

Kiwa heeft veel ervaring opgedaan met het testen van installaties die op methaan 

werken, ofwel aardgas. Omdat H2 een veel kleiner molecuul is dan CH4 gelden er 

extra eisen aan de lekdichtheid. “Bestaande applicaties die gasdicht zijn voor me-

thaan hoeven dat voor waterstof niet te zijn. Op den duur kunnen kneldelen – kop-

pelingen – door ‘druk op, druk af’ gaan lekken, dat is een extra aandachtspunt.”  

Uiteraard wordt er onder hogere drukken getest dan in de operationele situatie. “We 

gaan tot 1.050 bar ofwel 105 MPa. Een tankstation heeft 700 bar (70MPa) water-

stofdruk. De normale druk om te testen is 875 bar (87,5 MPa), dit is anderhalf keer 

700 bar (= 1.050 bar) en als extra veiligheidsmarge vereist om systemen te testen 

die werken met waterstof onder druk.” 
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Verouderingstesten voor een veilige waterstofeconomie 

Metalen componenten kunnen versneld verouderen door waterstof. En alles wat als 

veilig en lekdicht beproefd is voor methaan, hoeft dat voor het kleinere waterstof-

molecuul niet te zijn. Kiwa onderzoekt met diverse stress-testen of technische on-

derdelen veilig in gebruik zijn voor waterstoftoepassingen, zodat ze gecertificeerd 

kunnen worden. 

Bij een motor op waterstof zijn de temperatuurverschillen tussen tanktemperatuur 

en verbrandingstemperatuur hoger dan bij fossiele brandstoffen, ook al wordt de 

motor zelf een stuk minder heet. De consequenties daarvan voor de veiligheid test 

Kiwa uitvoerig. Paul Dijkhof, teamleader alternative fuels and pressure products: 

“We verouderen bij temperaturen van -40 °C tot 120 °C conform de te verwachten 

motorbloktemperatuur. Bij het vullen van een waterstoftankstation is de temperatuur 

-40 °C, dus de componenten komen daar ook mee in contact. Overigens is die -40 

°C ook de temperatuur voor arctische systemen waar we sowieso al op testen. Me-

talen mogen niet krimpen en gaan lekken als ze zo koud worden. 120 °C is de gang-

bare temperatuur van componenten om op te testen in de automotive sector, want 

dat komt van de verbrandingsmotor af, bij een waterstofcilinder is dat hooguit 85 

°C.” 

Lekdetectie 

Het testen van injectoren en drukregelaars gebeurt met klimaatkasten, voor en na 

veroudering van de componenten. “We testen op gaslekken bij een heel scala van 

temperaturen en drukken, we testen koud, heel warm, maar de bulk is bij kamertem-

peratuur.” De effecten van grote temperatuurschommelingen worden nagebootst 

met combinaties van shockvriezers en ovens.  

“Die gaan in enkele seconden van -40 °C naar 120 °C; doe je dat in een cyclus, dan 

kun je componenten in één dag testen in plaats van weken, interessant voor pro-

ducten waar je van thermische shocks veel effect kunt verwachten. Denk aan spuit 

gegoten delen waar, op de plek waar lagen samenkomen, zwakke plekken kunnen 

zitten die bij grote temperatuurwisselingen gaan scheuren en krimpen.” 

Van ijsbad naar warm bad 

De thermische beveiliging op cilinders test Kiwa door ze van een ijsbad naar een 

warm bad te verplaatsen “Dan kun je zien of de beveiliging heel blijft.” Bij een 

waterstofvoertuig werkt dat zo: “In het component zit een glazen buisje met vloei-

stof dat meestal kapotgaat bij 110 °C; dat knapt bij een autobrand en laat dan het 

waterstofgas afblazen, zodat de tank niet kan ontploffen.”  

Verder worden ook alle elektronische componenten, bijbehorende omkastingen, lei-

dingen en slangen op diverse manieren (versneld) op deugdelijkheid en duurzaam-

heid getest. Hier bovenop komen de schudproeven. “Bij de vibratietesten worden 

onderdelen getest in een range van 0 en 500 Hz, je zoekt de resonantiepunten op, 

laat het daarop shaken en kijkt daarna of ze nog lekdicht zijn.” 
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Zoutspray 

Corrosiebestendigheid wordt met een zoutnevel onderzocht. “Zoutspray zorgt voor 

versnelde testresultaten. Een auto is ontworpen voor minimaal 20 jaar onderhoud, 

we testen op 120 uur, 500 uur, 2.400 uur, en zijn dus een aantal maanden bezig om 

de effecten op het materiaal vast te stellen. Honderd dagen is de grens voor de be-

paling van de corrosie op componenten onder het voertuig. Daarna gaan we op lek-

ken testen. Een foute combinatie van ijzer- en aluminium met wat oxide erbij kan 

leiden tot een mooie zuurstofaanvreting.” 

Vincent Hentzepeter 

bron: Veiligheid 9 april 2023 

 

 

Kiwa in 2023 sponsor Forze Hydrogen Racing 

 

  

https://fluidsprocessing.nl/thema/veiligheid-2/
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Ten slotte 

2023, het jaar dat Charles eindelijk koning werd. 

 

In het dorpje Haydock in het noordwesten van Engeland haakten een groep 

bewoners, onder de naam Untangled Haydock, versieringen voor de lokale 

brievenbussen. Asterix had gelijk: “Rare jongens, die Engelsen”, 

bron: Trouw Tijdgeest, 6 mei 2023 
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